

Council of the European Union

> Brussels, 18 October 2023 (OR. en, de)

14322/23

## FRONT 324 MIGR 344 ASILE 104 COMIX 466

NOTE From:	German delegation
То:	Working Party on Frontiers/Mixed Committee
	(EU-Iceland/Liechtenstein/Norway/Switzerland)
Subject:	Temporary reintroduction of border controls at the German internal borders in accordance with Article 28 of Regulation (EU) 2016/399 on a Union Code on the rules governing the movement of persons across borders (Schengen Borders Code)

Delegations will find attached a copy of the letter received by the General Secretariat of the Council on 18 October 2023 regarding the temporary reintroduction of border controls by Germany to the Republic of Poland, the Czech Republic and the Swiss Confederation as of 16 October 2023 for 10 days.

## <u>ANNEX</u>

Bundesministerium des Innern und für Heimat Received on 16, 10, 2023

Bundesministerium des Innern und für Heimat, 11014 Berlin

Vizepräsidenten der Europäischen Kommission Herrn Margaritis Schinas 1049 Bruxelles/Brussels BELGIEN

Kommissarin für Inneres der Europäischen Kommission Frau Ylva Johansson 1049 Bruxelles/Brussels BELGIEN

Generalsekretärin des Rates der Europäischen Union Frau Thérèse Blanchet 1049 Bruxelles/Brussels BELGIEN

Präsidentin des Europäischen Parlaments Frau Roberta Metsola 1049 Bruxelles/Brussels BELGIEN

Innenministerinnen und Innenminister der EU- und der Schengener-Vertragsstaaten

Nur per E-Mail

Sehr geehrte Frau Generalsekretärin,

die Entwicklung des irregulären Migrationsgeschehens ist seit Monaten auch an den landseitigen deutschen Binnengrenzen zur Republik Polen, zur Tschechischen Republik und zur Schweiz besorgniserregend. Dies begründet sich vornehmlich durch die irreguläre Migration über die Ostmediterrane Route und im weiteren Verlauf über die Staaten der Balkanregion und auch über die sogenannte "Ostroute". Infolgedessen hat sich an diesen Grenzen auch die Schleusungskriminalität dramatisch entwickelt.

Zustell- und Lieferanschrift: Ingeborg-Drewitz-Allee 4, 10557 Berlin Verkehrsanbindung S + U-Bahnhof Hauptbahnhof IM 011700 2023 18-10-2023

> Nancy Faeser Bundesministerin

Alt Moabit 140 10557 Berlin

Postanschrift: 11014 Berlin

Tel. +49 30 18 681-11000 Fax +49 30 18 681-11014

Ministerin@bmi.bund.de www.bmi.bund.de

Berlin, 13. Oktober 2023

## Seite 2 von 2

In der Folge hat das Bundesinnenministerium gemeinsam mit der Bundespolizei in enger Abstimmung mit den Partnerbehörden in den Nachbarstaaten die grenzüberschreitende Kooperation und die eigenen polizeilichen Kontrollen unterhalb der Schwelle der vorübergehenden Wiedereinführung von Binnengrenzkontrollen weiter intensiviert. Trotz dieser vertrauensvollen und guten Kooperation mit unseren Nachbarn sowie der intensivierten eigenen Schwerpunktkontrollen ist es bislang leider nicht gelungen, den notwendigen, signifikant nachhaltigen Rückgang des irregulären Migrationsgeschehens herbeizuführen. Wir beobachten weiterhin eine Intensivierung und zunehmende Skrupellosigkeit des Schleusungsgeschehens. Dies zeigt zuletzt auch der heutige Einschleusungsversuch mit Todesfolge nach Entzug polizeilicher Kontrolle. Die schon bisher angespannte Unterbringungssituation in den Ländern und Kommunen für geflüchtete Personen wird durch die besorgniserregende Entwicklung des irregulären Migrationsgeschehens weiter verschärft, so dass eine weitere Steuerung und Kontrolle von irregulärer Migration unverzichtbar bleiben.

Vor diesem Hintergrund habe ich auf der Grundlage von Artikel 28 der Verordnung (EU) 2016/399 an der deutsch-polnischen, der deutsch-tschechischen und der deutsch-schweizerischen Landgrenze die vorübergehende Wiedereinführung von Binnengrenzkontrollen für zunächst zehn Tage mit Wirkung zum 16. Oktober 2023 angeordnet.

Diese Entscheidung verdeutlicht, dass die Begrenzung und Steuerung von Migration auch auf europäischer Ebene weiterhin intensiv behandelt werden muss, um nachhaltige Lösungen für den Erhalt und die Wiederherstellung eines grenzkontrollfreien Schengen-Raums zu erreichen.

Mit freundlichen Grüßen

Wany ( Curl

Nancy Faeser





IM 011701 2023 18-10-2023

Nancy Faeser Federal Minister of the Interior and Community

Alt-Moabit 140, 10557 Berlin Tel.: +49 (0)30 18 681-11000 Ministerin@bmi.bund.de www.bmi.bund.de

Margaritis Schinas European Commission Vice-President 1049 Bruxelles/Brussels BELGIUM

Ylva Johansson European Commissioner for Home Affairs 1049 Bruxelles/Brussels BELGIUM

Thérèse Blanchet Secretary-General of the Council of the European Union 1049 Bruxelles/Brussels BELGIUM

Roberta Metsola President of the European Parliament 1049 Bruxelles/Brussels BELGIUM

Home affairs ministers of the EU and Schengen States

Via email only

Berlin, 13th October 2023

## Dear Colleagues,

For months, the trend of irregular migration at Germany's land borders with the Republic of Poland, the Czech Republic and Switzerland has been cause for serious concern. This is mainly driven by the irregular migration via the Eastern Mediterranean route, the Balkan countries and the Eastern route. As a result, there has been a drastic increase in migrant smuggling across these borders.

Consequently, the Federal Ministry of the Interior and Community, together with the Federal Police and in close coordination with the partner authorities in the neighbouring countries, has further intensified cross-border cooperation and Germany's own police checks below the threshold of what would constitute a temporary reintroduction of controls at internal Schengen borders. Despite the good cooperation and trust we share with our neighbouring countries, as well as the increase in targeted checks on Germany's side of the borders, unfortunately, we have not yet been able to achieve a significant and lasting reduction in irregular migration. We continue to see more and more migrant smuggling and increasingly ruthless smugglers. This was demonstrated by today's smuggling attempt, which resulted in the death of seven people after the driver fled police. The accommodation situation for refugees in the federal states and municipalities is already strained, and this alarming trend of irregular migration will only exacerbate the situation even further. For this reason, managing and controlling irregular migration remains indispensable.

In light of this, I have ordered, on the basis of Article 28 of Regulation (EU) 2016/399, a temporary reintroduction of border controls at the German-Polish, German-Czech and German-Swiss land borders, initially for 10 days beginning 16 October 2023.

This decision highlights the need to continue to limit and control migration stringently, also at European level, in order to reach long-term solutions for maintaining and restoring a Schengen area free of border checks.

Yours sincerely,

(signed) Nancy Faeser